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AsukAsliiTTo RY
kasöörinkatu 3 B
00520 Helsinki
050 3391150
asukasliitto@asukasliitto.fi 
www.asukasliitto.fi
Tapaamiset vain ennalta sovittuina.  

Asukasliitto on perustettu vuonna 
1974. Sen jäseninä on 127 perusyh-
distystä ympäri Suomea ja lisäksi noin 
1000 henkilöjäsentä.

Jäsenmaksu 20 euroa/henkilöjäsen. 
Yhdistyksen jäsenmaksu jäsenmää-
rästä riippuen alkaen 25 euroa.

Puhelinneuvonta 0600-97272 (1,67 
euroa/min+pvm) palvelee maanan-
taista perjantaihin  kello 10-14.

Liitto julkaisee Asuminen & Yhteiskun-
ta -lehteä.

Asukasliitto toimii
hyvän, kohtuuhintaisen ja terveelli-
sen asumisen puolesta ja asukkaita 
palvelevan, kestävän kehityksen rat-
kaisut huomioivan asuinympäristön 
puolesta.

Asukasliitto yhdistää
asukasyhdistykset ja muut yhteisöt, 
vuokra-asukkaat, omistusasukkaat, 
osaomistusasukkaat, omakotitalo-
asukkaat valtakunnallisesti vaikutta-
vaksi liitoksi ja verkottaa ne kansain-
välisiin organisaatioihin.

Asukasliitto reagoi
Nopeasti asuntopolitiikan muutoksiin 
ja tuo esiin asukkaiden näkökulman. 
Asukasliitto osallistuu ja vaikuttaa val-
takunnalliseen päätöksentekoon.

Asukasliitto seuraa
asumisen kehityssuuntia Euroopassa 
voidakseen edistää hyvien ja tor-
jua huonojen vaikutusten siirtymistä 
Suomeen.

Asukasliitto neuvoo
- vuokra-asukkaita
- asunto-yhtiön osakkaita
- asukkaiden yhdistyksiä
- asukas- ja talotoimikuntia
- asumisterveysasioissa
- asumisympäristöasioissa

Asukasliitto kouluttaa
- teemapäivillä
- seminaareissa
- taloyhtiöiden koulutus- ja 
informaatiotapahtumissa
- asukas- ja talotoimikuntien 
tapaamisissa

Asukasliitto ry

Asukasliitto ry hallitus 2011-2012
Puheenjohtaja
Villo Pertti
p. 040 742 50 33
pvillo1@gmail.com
Porslahdentie 28 E 41
00980 Helsinki

Varapuheenjohtaja
Rantanen Tarja
p. 040 568 99 81
tarja.rantanen@hotmail.fi
Retkeilijänkatu 4 A 6
00980 Helsinki

Taloudenhoitaja
Matinlassi Erkki
p. 044 335 51 47
erkki.matinlassi@sange.fi
Orvokkikuja 8 C 52
01300 Vantaa

Yhteishallintolaki 20-vuotta
Nyt kun yhteishallintolaki on ol-
lut toiminnassa yli 20 vuotta, ih-
misen iässä ei ole tosin paljon, 
mutta kun katselee aikaa taak-
seppäin, niin asukasdemokra-
tiassa aika on pitkä. Kun ajatel-
laan mitä kaikkea on tapahtunut, 
kuntien omistavien vuokrayhtiöi-
den kasvaessa ja päätöksenteon 
mennessä entistä kauemmaksi 
asukkaista, enää ei ole asunto-
hallitusta, joka seuraisi niin sa-
nottua vuokrakehitystä ja kotsoi-
si päälle ettei kohtuuttomuuksiin 
mennä mitä vuokrien korotuk-
seen tulee. 

Nyt vuokria peilataan markki-
navuokriin, ei asukkaiden mak-
sukykyyn. Eivätkä muutokset  
jääneet pelkästään tähän, myö-
hemmin lakkautettiin asunto-oi-
keudet. Voitanee kysyä ketkä täs-
tä ovat hyötyneet ja miten se on 
näkynyt. Lähinnä asuntojen hin-
tojen kilpavarusteluna.

Minulta on usein tiedustel-
tu näkemystä, että millaiset tie-
dot asukkailla on oikeuksistaan 
yhteishallinnosta. Sanoisin, että 
tietoa on aivan liian vähän. Syi-
täkin on monia, meitä asukkaita 
kuten päättäjiäkin on monenlai-
sia, tiedon saanti on monestikin 
kiinni itse toimijoista, mutta on 
muistettava vanha ”totuus”, että 
tieto on myös vallan väline ja se 
voi olla osa syy siihen, ettei sitä 

kovin herkästi anneta. Asukkai-
ta tulisikin rohkaista vaatimaan 
niitä tietoja, jotka heillä on lain 
mukaan oikeus saada asemaan-
sa nähden.

Nähtäväksi jää milloin yhtiöt 
ja asukkaat ymmärtävät sen to-
siasian mikä on yritystenkin 
menestyksen salaisuus, eli et-
tä parhaimman tuloksen saami-
nen edellyttää niin yhtiön kuin 
asukkaidenkin sitoutumista 
asumiseensa.

Asukasdemokratiassa 
huomioitavaa

Mielestäni pitäisi, jo näin reilun 
20 vuoden harjoittelun jälkeen, 
päästä puhumaan asukkaiden 
vaikutusmahdollisuudesta ver-
rattuna lakiin. Tarkoitan tällä si-
tä, että aina kun puhumme laista 
ja säännöistä puhumme minimi-
tasosta, siis vähimmäistasosta ja 
mikä surullisinta monikaan asu-
kasdemokratiassa mukana oleva 
ei pääse edes sitä nauttimaan. 

Yhtiöiden kasvaessa ovat yh-
tiöt tehneet omia sovellutuksi-
aan (yhteishallinnosta vuokrata-
loissa ), ja joko tietämättään tai 
sitten ymmärtämättömyyttään 
heikentäneet sitä mitä laki sa-
noo, ja ovat näin saaneet lisät-
tyä asukkaille lisää keskustelu-

foorumia ilman että päätösvalta 
olisi lisääntynyt. Keskustelujen 
eri tasot ovat lisääntyneet, eli ku-
ten olen sanonut; kuuleminen on 
lisääntynyt,mutta se vain ei näy 
päätöksen teossa.

Asumisen hinnasta, ja sen ke-
hityksestä tulee väistämättä mie-
leen, että pitäisikö sittenkin pa-
lata vuokrasäännöstelyyn, koska 
- kuten aikaisemmin luultiin - 
markkinat eivät ole kyenneet hoi-
tamaan mitä kohtuulliseen asu-
misen hintaan tulee. Ehkä asia 
pitäisi hoitaa hallinnon kautta.

Pertti villo 
asukasliitonpuheenjohtaja

ASUKASLIITON PUHELINNEUVONTA
0600-97272 puhelun hinta on 1,67 
e/min + pvm

asumisalan neuvontaa vuokra-, 
omistus-, osaomistus- ja 
asumisoikeusasioissa.
Puhelinneuvonta on jäsenille 
kuuluva etuoikeus normaaleilla 
puhelinverkkohinnoilla. 

Jäsenten oma neuvontapuhelin 
p. 050 3391150.

Hallituksen jäsenet
Anttonen Pasi
p. 045 124 58 36
pade 43@hotmail.com
Porslahdentie 26 a 2
00980 Helsinki

Duncker Hans
p. 050 308 23 21
hans.duncker@luukku.com
Kaivonkatsojantie 9 G 119
00980 Helsinki

Forssen Armi
p. 050 406 07 09
owe.forssen@elisanet.fi
Riukukuja 2 B 9
00390 Helsinki

Haatainen Juha
Turku

Harjunpää Seppo
p. 040 772 16 79
seppoharjunpaa@gmail.com
Myllypurontie 22 a 207
00920 Helsinki

Hänninen Tuula 
p. 041 705 69 71
tuula.hanninen@windowslive.com
Kaivonkatsojantie 3 i 128
00980 Helsinki

Kejonen Eira
p. 041 584 15 54
linnunlaulu@gmail.com
Kunnallissairaalantie 44 f d 95
20810 Turku

Klemetti Veli-Heikki
p. 050 360 40 22
vklemett@welho.com
Oikokatu 11 B 22
00170 Helsinki

Mielonen Ansa
p. 040 411 03 11
ansa.mielonen@gmail.com
Jakomäentie 6 F c 346
00770 Helsinki

Nikula Unto
p. 040 580 62 68
unto.nikula@gmail.com
Viiikinkikuja 1 B 23
01200 Vantaa

Sandberg Tiina
p. 044 549 65 15
tiina.sandberg@kolumbus.fi 
Pihkatie 5 i 45
00410 Helsinki

Tasanen Jari 
p. 050 377 04 28
jari.tasanen@pp.inet.fi
Adalmiinankatu 3 F 29
00960 Helsinki

Toukoniemi Matti
p. 050 342 63 83
matti.toukoniemi@pp.inet.fi
Pelttarinkatu 4 A 1
20610 Turku

Väätäinen Juha
p. 040 768 09 74
maestro@juhavaatainen.info
Alakiventie 3 E 54
00920 Helsinki
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Yhteishallintolaki 20-vuotta

korruptio jyllää asuntopolitiikassa
Maaliskuussa käytiin Vanhal-
la ylioppilastalolla Helsingissä 
tiukkaa keskustelua asuntopoli-
tiikan kipupisteistä. Sanan säilä 
viuhui, eikä päättäjille juuri an-
nettu armoa.

Asukasliittoa keskustelussa 
edusti puheenjohtaja Pertti Vil-
lo ja muina keskustelijoina olivat 
Hanna Piirainen Vailla vakinais-
ta asuntoa ry:stä, Eric Hälström 
Asumisen hinta alas ry:stä ja Ju-
ha Väätäinen kertoi puolestaan 
Tontinvuokralaiset ry:n näke-
myksiä. Keskustelun puheenjoh-
tajan toimi Tiina Sandberg.

Juha Väätäinen avasi kes-
kustelun asuntopolitiikan suu-
rimmasta ongelmasta räväkäs-
ti: ”Kaavoitus on pielessä, si-
tä ohjaavat poliittiset intohimot 
ja poliittinen mielivalta määrää 
sen suunnan. Jos asumisasiat 
haluttaisiin kuntoon, mietittäi-
siin asukkaiden, ei poliitikkojen 
etuja.” 

”Nykytilanteessa noudatellaan 
läänityksiä vähän kuin aikoinaan 
Sherwoodin metsissä. Päättäjille 
on annettu rahastusvalta ja he 
käyttävärt sitä surutta hyväk-
seen. Yhteiskunta on jakautunut 
jyrkästi niin, että asuntosijoitta-
jat ja rakentajat voivat ylläpitää 
monopolia ja määrätä hinnoitte-
lusta”, avasi puolestaan Eric Häl-
ström. ”Samat päättäjät toimi-
vat kunnissa niin kaavoittajina 
kuin rakennuttajinakin, jolloin 
vuokralaisille jää lypsylehmän 
rooli. Tällä hetkellä asuntosijoi-
tusrahastojen keskimääräinen 
tuotto on 12 prosenttia ja se on 
paljon.”

Pertti Villo toi keskusteluun 
kysymykset rakentamisen laa-
dusta. ”Asunnot eivät enää ole 

laadultaan sellaisia kuin ne oli-
vat ennen. Valvonta on puutteel-
lista ja se pahentaa entisestään 
ongelmia. Samaan aikaan raken-
nuksilla rehottaa harmaa talous, 
jota helpottaa alalle juurtunut 
tapa ketjuttaa urakat hyvinkin 
pitkälle.”

Hanna Piirainen pitäytyi asun-
nottomien näkökulmassa. ”Tu-
loerot kärjistyvät jatkuvasti ja 
köyhemmille on yhä vaikeam-
paa kustantaa itselleen kunnol-
lista asuntoa. Tällä hetkellä esi-
merkiksi Valtion asuntorahasto 
kannustaa vanhan asuntokan-
nan purkamista peruskorjauk-
sen sijaan. Sitä ei kuitenkaan 
kiinnosta mihin entiset asukkaat 
joutuvat kun heillä ei ole varaa 
muuttaa kova vuokraisiin uusiin 
asuntoihin.” Piirainen oli myös 
huolissaan siitä, ettei yhteiskun-

tasuunnittelua huomioida riittä-
västi rakentamisessa.

Mihin sitten pitäisi ryhtyä?

”Helsingin tontinvuokrien koro-
tuksissa, joiden kohtuullistamis-
ta Tontinvuokralaiset ry ajaa, ta-
pahtui lukuisa joukko erilaisia 
virheitä. Tällä hetkellä on useiden 
taloyhtiöisen kohdalla tilanne, 
jossa ne ovat sopimuksettomassa 
tilassa.” Väätäinen näkee tilan-
teen hyvänä, koska se mahdol-
listaa jatkotoimet. ”Tällä hetkellä 
ajamme valtuustoaloitetta, jossa 
tontinvuokrien korotukset jäädy-
tettäisiin 50 prosenttiin suunni-
telluista ja sen jälkeen pyrittäi-
siin tontinvuokrien kohtuullista-
miseen koko kaupungissa.” Vää-
täisen mielestä on jo korkea aika 

saada suitset mielivaltaisille po-
liittisille päätöksille. ”Monet jou-
tuvat nyt kokemaan suoranaista 
pelottelua, jotta he myöntyisi-
vät tontinvuokrien korotuksiin. 
Asunnon ei kuitenkaan koskaan 
pitäisi olla kiskonnan väline.”

Jatkuva kilpailuttami-
nen ja lähidemokratian hei-
kennykset nousivat puoles-
taan Villon tärkeimmäksi 
muutoskohteeksi.”Kaupungin 
vuokra-asuntojen fuusio johtaa 
päätöksen teon karkaamiseen yhä 
kauemmaksi ihmisistä. Lisäksi 
fuusio antaa tilaa yhä suurem-
mille ja monikansallisemmille toi-
mijoille, koska vain hyvin suuret 
toimijat voivat toimittaa fuusioyh-
tiölle riittävän suuria eriä palve-
luita ja tarvikkeita. Fuusio jyrää 
myös turvallisuusnäkökohdat.”

Piirainen kannatti vuokrasään-

telyn palauttamissa jossain muo-
dossa, mutta piti sitä yksinään 
riittämättömänä toimena. ”Li-
säksi pitäisi antaa verohelpotuk-
sia yksityisille vuokra-antajille, 
jotka muodostavat suuren osan 
kaikista vuokra-asuntojen tarjo-
ajista.” Samalla voitaisiin hänen 
mielestään tarkastella kriittises-
ti asuntopolitiikan painottumis-
ta omistusasumisen tukemiseen. 
”Omistusasujia tuetaan noin 12 
miljardilla samaan aikaan kun 
vuokralaiset saavat tukea vain 
1,4 miljardia. Tilanne vaatisi no-
peita korjaustoimia. Vuokra-asu-
misen profiilia tulisi kohottaa ja 
luoda uusia vaihtoehtoja asumi-
sen järjestämiseen.”

Hälström nosti edellä mainit-
tujen kohtien lisäksi esiin sosiaa-
lisen kierron pysähtymisen. ”Ny-
kypolitiikka lukitsee vuokralaiset 
vuokralaisiksi. Jos henkilö ei peri 
pesämunaksi omistusasuntoa, on 
monille ainakin kasvukeskuksis-
sa mahdotonta päästä asunnon 
omistajaksi. Tähän tilanteeseen 
voitaisiin puuttua muun muassa 
vuokrasääntelyllä, jota Helsingin 
Sanomien taannoisessa kyselys-
sä kannatti puolet vastaajista. ” 
Hälström piti myös merkillisenä, 
ettei rakennusalaa kiinnosta pät-
kääkään yli miljardin pääoma, 
joka kertyisi jos asumisoikeus-
asumisesta kiinnostuneille alet-
taisiin rakentaa asuntoja. ”Hel-
singissä yksistään on jonossa 10 
000 ihmistä, jotka olisivat heti 
valmiit sijoittamaan asumisoike-
usmaksun, mikäli asuntoja vain 
olisi tarjolla.”

tiina sandberg
Helsinki
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Uusi eduskunta aloitti toimintan-
sa huhtikuun lopulla. Vasta va-
littujen kansanedustajien riveistä 
löytyy tuttu kasvo, Asukasliiton 
hallituksen jäsen Juha Väätäi-
nen Helsingistä. Moni muistaa 
”Julma-Juhan” vuoden 1971 Hel-
singin yleisurheilun Euroopan-
mestaruuskisoista, kun Väätäi-
nen voitti EM-kultaa sekä 5 000 
että 10 000 metrin juoksussa. 
Sittemmin hän on tullut tunne-
tuksi muun muassa valmentaja-
na, yrittäjänä ja taidemaalarina.

Nyt 69-vuotias Väätäinen nou-
si eduskuntaan perussuomalais-
ten listalta pääkaupungin vaa-
lipiiristä. Vaaleissa eräs myös 
Tontinvuokralaiset ry:n puheen-
johtajana toimivan Väätäisen 
kärkiteemoista on ollut asumi-
sen ja elämisen kustannusten 
hillitseminen.

Väätäinen korostaa, että asu-
misen hinta on pahimpia ongel-
mia sekä helsinkiläisille että Hel-
singin kehitykselle.

- Uudet tonttivuokrien jätti-
korotukset jopa 10-12-kertaisik-
si tekevät mahdottomiksi pyrki-
mykset asumiskustannusten hil-
litsemiseksi, manaa Väätäinen.

Asuminen on 
liian kallista

Pääkaupunkiseudun asumiskus-
tannusten karkaaminen käsistä 
on ollut yleisessä tiedossa, mutta 
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Asukkaiden puolesta eduskunnassa

Väätäinen kertoo olevansa pereh-
tynyt myös muun Suomen osalta 
asumisen ongelmiin. Hän on saa-
nut paljon yhteydenottoja oma-
kotitaloasujilta muun muassa 
Kainuusta ja Pohjanmaalta. Elin-
kustannuksiin vaikuttavat myös 
välilliset verot kuten arvonlisä- ja 
energiaverot, joiden korottamista 
Väätäinen kertoo vastustavansa.

- Asumisen ja elämisen hinta 
lohkaisee tällä hetkellä liian suu-
ren osan erityisesti pieni- ja kes-
kituloisten ihmisten, eläkeläisten 
ja lapsiperheiden toimeentulosta, 
hän summaa.

Toukokuun alussa hallitus-
neuvottelut ovat vielä kesken 
eikä kaikkia valiokuntapaikko-
jakaan ollut vahvistettu lehden 
painoon mennessä. Väätäinen 
kertoo, että tavoitteena on ha-
keutua sinne missä asumiseen 
vaikuttavista asioista päätetään. 
Yksittäisen rivikansanedusta-
jan näkökulmasta avainasemas-

sa ovat juuri valiokunnat, joissa 
päätettävien asioiden valmistelu 
pitkälti tapahtuu.

Asukasliitto onnittelee tuoret-
ta kansanedustajaa ja toivottaa 
menestystä asukkaiden etujen 
ajamisessa. 

www.juhavaatainen.info

Vastavirta festivaalin asuntopolitiikkakeskustelussa ilmeet menivät välillä vakaviksi. 

A suminen 
& yhteiskunta

1/2011 Toukokuu
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AsukAsliiTTo ry
kasöörinkatu 3 B
00520 HElsiNki

Liimaa tähän 
postimerkki Asuntopolitiikkaa valtuustoissa

Asuminen ja media
- havaintoja asuntopolitiikan murrosvuosilta ja tuoreesta asumisuutisoinnista

Toimittaja Risto Kolasen Asu-
kasliiton seminaarissa Forssassa 
pitämän alustuksen toinen osa. 
Ensimmäinen osa ilmestyi Asu-
minen & Yhteiskunta -lehden nu-
merossa 3-4.2010.

Myyntipuhetta, 
yksilökohtaloita 
ja skandaaleja

Jos katsoo, mitä ”Asuminen ja 
media” tuo Googlen hakukonees-
ta esille, kokonaisuuden voi jakaa 
erilaisiin palasiin, joista laajin 
ryhmä ovat rakennusliikkeiden, 
asunnonvälittäjien ja julkisten vi-
ranomaisten asuntokauppasivut 
tai siitä uutisoivat verkkosivut.

Laajin asuntolehti on Almame-
dian Etuovi.com –sivusto, joka il-
mestyy myös Lehtiyhtymän mo-
nessa julkaisussa, mm. Helsingin 
uutisten viikonloppunumerossa. 
Helsingin sanomat muutti sun-
nuntain Asuntosivunsa Kotisi-
vustoksi, jossa huoneistofirmojen 
ilmoitusten alussa on 1,5 sivua 
asiaa asumisesta meillä ja ulko-
mailla, juristi vastaa isännöinti- 
ja asukaskyselyihin yms. Ote on 
tukevasti keskiluokkaisen, pää-
asiassa omistusasujan ja talo-
udelliselta vauraudeltaan siitä 
ylöspäin maailmaa. Näiden lehti-
liitteiden paksuudesta lukija voi 
helposti päätellä talous- ja kor-
kosuhdanteet sekä asuntokau-
pan heilahtelut.

Lehtien kotimaan talous- ja 
kaupunkisivut uutisoivat asun-
tojen hintoja ja vuokria aika ta-
valla myyjien ja vuokranantajien 
ehdoilla. Lähteinä ovat asunto-
barometrit ja muut tilastotiedot. 
Tyyliin ”Isojen asuntojen vuokrat 
lähdössä laskuun Helsingissä” 
Helsingin Sanomat 11.2.2009.

”Asuntokauppa kääntyi ylös-
alaisin”, Kauppalehti 17.3.2009 
vahvistaa, että ensiasunnon osta-
jalla ”on nyt erityisen hyvä iskun 
paikka”, Kiinteistömaailman toi-
mitusjohtaja Tommi Rytkösen 
tietojen perusteella keväällä 2008 
70 % kaupan tekijöistä vaihtoi 
omistusasunnosta toiseen. Sa-
ma määrä osti nyt ensiasunnon, 
sijoitusasunnon tai muutti vuok-
ralta omistusasuntoon. Syynä oli 
tietysti loka-marraskuun 2008 
talouskriisi, kun asuntokauppa 
pysähtyi aika tyystin. 

Kun Vantaan kaupungin ja 
aluerakentajien suurhanke Avi-

kaupunkiseudulla, on pysyvä 
ja laaja ilmiö. Uutisen arvon se 
saa kerran vuodessa aina asun-
nottomien yön alla lokakuun 17. 
päivä.

Yleisradion Helsingin-toimitus 
uutisoi 16.10.2010 verkkosivul-
laan: Kaupungin asunnottomuu-
den vähentämiseen tähtäävä ra-
kennusohjelma on hyvällä mallil-
la ja eri puolille Helsinkiä kaavail-
lut noin 750 tukiasuntoa näyttä-
vät toteutuvan aikataulussaan. 

”Kuumiakin perunoita on ole-
massa. Esimerkiksi Taka-Töö-
lössä sijaitsevaan Ruusulankatu 
10:een suunnitellut asunnotto-
mien asunnot ovat kohdanneet 
kovaa vastustusta naapurustos-
sa. Ympäristön taloyhtiöt luul-
tavasti valittavat hallinto-oikeu-
teen asti Helsingin kaupungin ja 
Sininauhasäätiön majoituskaa-
vailuista. Vastustuksesta huoli-
matta asunnottomuuden rankka 
karsiminen on hyvällä mallilla 
pääkaupungissa. Tottakai tällai-
sissa suurissa hankkeissa voi ta-
pahtua viivästymisiä, joihin täy-
tyy varautua, mutta nyt edetään 
tavoitteen mukaisesti”, sanoo 
Helsingin sosiaaliviraston projek-
tipäällikkö Seppo Saine. 

Helsingin kaupunginosayhdis-
tykset ry teki syyskuussa kyse-
lyn, jossa kerättiin helsinkiläis-
ten mielipiteitä asuntoloista ja 
tuetusta asumisesta. Kyselyyn 
vastasi yli 250 helsinkiläistä yli 
60 kaupunginosasta. Kyselyyn 
vastanneet suhtautuvat myön-
teisesti asuntoloihin ja tuettuun 
asumiseen. ”Vähiten naapuriin 
halutaan päihdeongelmaisten 
asuntolaa tai maahanmuuttaji-
en tukikeskusta. 

Meillä ei ollut kummemmin 
odotuksia, vaan lähdimme avoi-
min mielin kysymään ihmisiltä 
mielipiteitä. Tämä kysely oli mei-
dän näkökulmasta myönteinen, 
koska mediassa aina nousevat ne 
tapaukset, joissa asukkaat vas-
tustavat asuntoloita. Tämä kyse-
ly osoittaa, että nämä ovat kui-
tenkin poikkeustapauksia”, sa-
noo Helsingin kaupunginosayh-
distykset ry:n toiminnanjohtaja 
Pirjo Tulikukka. 

Yksilön kohtalo keskiössä

Monesti asumista koskeva medi-
auutisointi lähtee satunnaisesta 

”Suomi jakautuu perustuslakim-
me mukaan kuntiin, joiden hal-
linnon perustua asukkaiden itse-
hallintoon. Kuntien- ja kaupunki-
en valtuustojen tulee vastata ta-
loudesta ja toiminnasta, ei suin-
kaan mahdollisimman suuresta 
voitosta!” Aloitti SKP:n ja Helsin-
kilistojen helsinkiläinen kaupun-
ginvaltuutettu, Yrjö Hakanen.

Valtuustoilla on Hakasen mu-
kaan käytettävissään suuri jouk-
ko erilaisia keinoja, joilla ne voi-
vat vaikuttaa asumisen hintaan. 
”Voidaan päättää siitä, miten pal-
jon ja minne kaavoitetaan uusia 
tontteja, myydäänkö ne vai vuok-
rataan, millaista yhdyskuntara-
kennetta tavoitellaan ja miten 

palvelut sijoitetaan ja mitoitetaan 
eri puolille.”

Kunnilla on merkittävä roo-
li vuokra-asuntomarkkinoilla. 
Ne omistavat yhteensä noin 300 
000 vuokra-asuntoa ja ovat yli-
voimaisesti suurin vuokra-asun-
tojen omistaja Suomessa. ”Nykyi-
nen elämän meno vaatisi vuokra-
asuntojen määrän kasvattamista, 
jotta asumisen järjestäminen olisi 
nykyistä joustavampaa. Työn ja 
muiden syiden perässä liikkuville 
ihmisille tulisi voida tarjota help-
po ja edullinen asumisratkaisu.

Monet kunnat näkevät vuoka-
asuntojen ylläpidon kalliina, mut-
ta käytännössä asukkaat yleensä 
maksavat niin asuntokannan yl-

apolis kertoo verkkosivuillaan 
uuden asuinalueen erinomai-
suudesta mahdollisille muutta-
jille, yli 500 uutta vuokra-asun-
toa tulossa, uutisoi Kauppalehti 
samaan aikaan, miten ”Asunto-
kauppa romahti Vantaalla”, uusi-
en asuntojen kauppa on romah-
tanut pk-seudulla helmikuusta 
2010 alkaen, erityisesti lento-
kenttäkaupungissa kesän ja syk-
syn aikana. Vanhojen asuntojen 
kauppa jatkuu. Verkkokeskuste-
lusivulla ennakoidaan jo paluuta 
”vuosien 2006-2008 taloudelli-
seen supersykliin”!

Valtamedia yleensä varoittaa 
liiasta säännöstelystä. Iltalehden 
pääkirjoitus 10.6.2010 vaatii: 
”Asuntomarkkinoiden ylisääntely 
purettava”. Hintoja nostaa lähes 
olematon kilpailu asuntorakenta-
misessa, kaavoittajan epäonnis-
tuminen, maanomistajien pihtaa-
minen ja ylimitoitettu säännöste-
lyviidakko. 16 prosentin hinnan-
nousu vuoden kolmen ensim-
mäisen kuukauden aikana ed. 
vuoteen verrattuna kielii mark-
kinoiden toimimattomuudesta 
pääkaupunki-seudulla. Kysyntä 
ylittää tarjonnan jatkuvasti, joten 
”Keski-Espoon tavanomaiset ker-
rostalohuoneistot viedään käsis-
tä yli pyyntihinnan”.

Iltalehti arvostelee Helsingin 
apulaiskaupunginjohtaja Hannu 
Penttilää, jonka mukaan taan-
noiset Hitas-jonot osoittivat, että 

järjestelmä toimii. ”Jäykkyyksien 
purku on aloitettava säännöste-
lyä leikkaamalla. Helsingin on 
alkajaisiksi luovuttava asunto-
jen hintasäännöstelystä eli Hitas-
järjestelmästä”. Se on kuulemma 
susi, lehden pääkirjoittaja perus-
telee Pauli Leppäahoa (kok) lai-
naamatta. Myös uusien kerros-
talojen keskikokovaatimukses-
ta on luovuttava, ja EU-peräisiä 
säännöksiä inva-normeista pitää 
soveltaa ”vähemmän sitovasti”, 
Almamedia-konserniin kuuluva 
Iltalehti vaatii.

Pääsevät valtamediassa aina 
silloin tällöin esille myös vastak-
kaiset näkökulmatkin, jos ne ovat 
tutkimuksissa perusteltuja. Kes-
kisuomalainen julkaisi 16.1.2009 
STT:n uutisen: Verotutkija paran-
taisi vuokra-asumisen asemaa. 

”Suomalainen verokarhu suo-
sii omistusasujaa ja syrjii vuok-
ra-asumista”. Tutkija Tuukka 
Saarimaa Joensuun yliopistosta 
uskoo, että nykytilanne voi alkaa 
jarruttaa jopa Suomen talous-
kasvua. ”Omistusasumisen ve-
rottomuus on suurin asumiseen 
suunnattu tuki Suomessa. Sii-
tä eniten hyötyvät suurituloiset, 
koska he myös todennäköisim-
min omistavat asunnon.”

Nykyään mediaa osin tasapai-
nottavat uutisten rinnalla henki-
löblogit. Aktivisti ja blogisti Eric 
Hällström synnyttää eniten kes-
kustelua kahdella Iltalehden blo-

gillaan. Ensin 13.8.2010: ”Sitova 
kanta asuntolainakorkojen vero-
vähennykseen” ja  25.10.2010: 
”Tuhannet tyhjät asunnot nosta-
vat asumisen hintaa”.

Toisaalta on vaihtoehtoisia 
asuntopoliittisia sivuja. ”Epäso-
siaalinen media” –blogi on nel-
jän toimittajan yhteissivusto. 
Koti kaupungissa – Hem i Stan 
uutisoi 2009 Tontinvaltausbi-
leitä FST:ssä, ”Ryhmärakenta-
mista kannattaa tukea” tai ”En-
tä jos paratiisi olisikin keskellä 
kaupunkia”. www.hemistan.fi on 
kaupunkimaista kerrostaloasu-
mista sosiaalisena ja ekologisena 
elämäntapana edistävä verkko-
sivusto, joka kerää mediassa sa-
nottua tietoa yhteen. 

Espoon vuokralaiset ry kom-
mentoi äsken aikeita muuttaa 
asumistuen myöntämisperustet-
ta siten, että tukea asumiseen 
saisivat jatkossa vain arava-
vuokrataloissa asuvat asukkaat: 
”Suunniteltu muutos leimaisi se-
kä asukkaat että heidän asuinta-
lonsa ja –alueensa huonommak-
si maineeltaan. Se myös lisäisi 
asuinalueiden eriarvoistumista 
entisestään.”

Asunnottomuus – 
kertahuomiota lokakuun 
asunnottomien yönä

Asunnottomuus, etenkin pää-

Tuula Hänninen, Risto Kolanen ja Yrjö Hakanen innostuivat vaihtamaan näkemyksiä asuntopolitiikasta myös 
seminaaritauolla.
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Asuntopolitiikkaa valtuustoissa

Valtion 
asuntorahasto 
asumisen 
kehittäjänä
Kuudenkymmen vuoden ai-
kana ARA on osallistunut 1 
000 000 uuden asunnon ra-
hoitukseen ja rakentamiseen. 
Vuokra-asuntoja niistä on 
450 000. Viime vuosina asun-
torahaston rooli on kuitenkin 
hiljalleen pienentynyt.

ARA:n ylijohtaja Hannu 
Rossilahti asetti suuria odo-
tuksia uudelle hallitukselle. 
”Pienituloisille suunnatuis-
ta asunnoista on pulaa, eri-
tyisasumiseen pitäisi panos-
taa huomattavasti enemmän 
ja vuokra-asuntotuotannon 
takauslainnojen käytän-
nöt täytyy linjata”, luetteli 
Rossilahti.

Uusina haasteina Rossi-
lahti näki muun muassa riit-
tävän vuokra-asuntotuotan-
non varmistamisen, maan-
käytön ja asumisen yhteenso-
vittamisen, ARA:n kehysraho-
jen suuntaamisen ja raken-
tamisen riittävän laatutason 
ylläpitämisen. 

”Tällä hetkellä tuntuu, et-
tä ARA:n rahoitusta käyte-
tään ”korjausautomaatin” yl-
läpitoon. Kaikkia kiinteistö-
jä ei ole hoidettu hyvin, eikä 
niiden korjauksiin ole varau-
duttu keräämällä omaa rahoi-
tusta. Olisiko joskus parempi 
korjaamisen sijaan rakentaa 
uutta ja laadukkaampaa, jos 
sen voi tehdä halvemmalla?”

Peruspalvelut vaakalaudalla
yksilöstä, hyvän tai huonon 
kohtalon omaavasta. 

”Nöyrä nainen saa asun-
non”, Taloussanomat 
15.6.2010 kertoo verkko-
lehdessään vuokrananta-
jan tavasta tarjota asuntoa 
vuokralle opiskelijanaiselle. 
Joskus haussa on ollut ”hy-
väkroppainen” nainen, mikä 
viittaisi siihen, että vuokra 
pitäisi maksaa luonnossa. 
kun näitä ilmiantaa, ilmoitus 
yleensä häviää verkosta. 

Tai asunnottomien yön al-
la kaksi vuotta asunnottoma-
na ollut mies kävi Ylen Aamu-
tv:n vieraana 17.10.2010. 
Näkökulma on ok, koska yh-
teiskunnallinen ongelma saa 
ihmisen kasvot. 

”Vantaalainen Harri Hal-
ko on majoittunut asuntola-
oloissa kaksi vuotta. Omaa 
vuokra-asuntoa ei kaupun-
gilta kuulu huolimatta siitä, 
että Halko on raitis, työssä-
käyvä isä, jonka luottotiedot-
kin ovat kunnossa”. 

Sitten on toisenlai-
sia yksilökohtaloita. ”Ou-
don halpa vuokra-asunto 
kansanedustajalla”

Uusisuomi julkaisi 
24.6.2009 uutisen vaalira-
hakohun keskellä. Kuntien 
eläkevakuutuksen asunnois-
sa asui  neljä istuvaa kansan-
edustajaa. Liikenneministe-
ri Anu Vehviläinen (kesk.), 
Hannes Manninen, (kesk.) 
Mirja Vehkaperä (kesk.) se-
kä sisäministeri Anne Holm-
lund (kok.) ovat kaikki vuok-
ranneet Helsingin asuntonsa 
Kevalta.

”Kansanedustajat asuvat 
asunnoissaan normaalein 
ehdoin ja markkinahinnoin, 
paitsi Hannes Manninen. 
Hän maksaa Tikkurilan 42 
neliön kaksiostaan selväs-
ti alle markkinahinnan, eli 
412,39 euroa kuussa. Syy al-
haiseen vuokraan saattaa ol-
la siinä, että Mannisen vuok-
rasopimus on 14 vuoden ta-
kaa”, uutinen kertoo.

Näiden uutisointien var-
jossa tavallisen vuokra-asu-
jan tavalliset arkihuolet jää-
vät usein pimentoon. 

Draama myy paremmin 
myös asumista käsitteleväs-
sä mediassa.

läpidon kuin uusien rakentami-
senkin. Isot kunnat tekevät vuok-
ra-asunnoilla jopa bisnestä aset-
taessaan asunnoille tuottotavoit-
teen, jonka toteutumisen ne pyr-
kivät varmistamaan. 

Myös erilaiset fuusiohankkeet 
uhkaavat kunnallisen vuokra-
asumisen tulevaisuutta. ”Fuusi-
ossa päätöksenteko siirtyy kau-
as asukkaista ja kontorolli asi-
oihin heikkenee. Tällä hetkellä 
fuusiot nähdään automaattisena 
vastauksena kaikkiin ongelmiin, 
eikä vaihtoehtoja edes selvitetä. 
Asukkaiden päätösvaltaa tulisi 
päin vastoin vahvistaa asukasde-
mokratiaa vahvistamalla,” päätti 
Hakanen.

”Viime lamasta alkanut sääs-
täminen ja tehostaminen on 
jatkunut koko 2000-luvun, 
eikä se näytä hidastumisen 
merkkejä. 2011 palvelut uh-
kaavat joutua yhä enemmän 
taloudellisten näkökohti-
en vietäviksi kun väestövas-
tuusta siirrytään terveyskes-
kusten vapaaseen valintaan 
ja ”terveysasemamarkkinoil-
le” syntyy uutta kysyntää”, 
aloitti Helsingin kaupungin 
sosiaalipäivystyksen päällik-
kö Olli Salin.

Salin ei usko kilpailutuk-
sen johtavan parempiin pal-
veluihin. ”Meillä Helsingin 
Vallilassa on palvelu pelan-
nut terveysasemalla ja aina 
on päässyt lääkäriin kahdes-
sa päivässä. Helsingin kau-
punginjohtajan, Jussi Paju-
sen, mielestä tehokkaampaa 
olisi perustaa niin sanottuja 
terveyskioskeja. Niissä po-
tilas voisi palvella itse itse-
ään. Lisäksi palvelut mitoi-
tettaisiin 50 000 asukkaan 
asiakasryhmille ja lopulta 
Helsingissä ja Vantaalla oli-
si vain kymmenen suurta 
terveysasemaa.”

Salin on ollut mukana 
puolustamassa paikallisia 

palveluita. Peli seis!- verkoston 
mukana hän oli laatimassa vas-
tinetta Pajusen esittelemään mit-
tavaan leikkauslistaan. Verkosto 
laati Euroopan kestävän kehi-

tyksen kriteereitä hyväksi käyt-
täen kartan, josta käy ilmi, että 
supistamisen sijaan Helsingin 
palveluverkosto kaipaisi välitön-
tä tihentämistä. ”Peruspalveluita 

tulee kehittää ja niiden riit-
tävyys on varmistettava. Pa-
junen voisi palata takaisin 
Alepaan!”

Olli Salin on perehtynyt alueellisten palveluiden tarpeeseen.

hän muutokseen. Palve-
luiden saatavuus on taat-
tava ja myös niiden tarjon-
nan on oltava oikeaa. Toi-
nen suuri muutos aiheu-
tuu ilmastonmuutokses-
ta, joka monimutkaistaa 
rakentamista tiukentuvi-
en energiansäästösään-
nösten kautta.” Tahva-
naisen mielestä enegrian-
säästötavoitteiden saavut-
taminen ei edes ole mah-
dollista vain uustuotan-
nossa toteutettuna.

”Vanhenevalle väes-
tölle suunnatut palvelut 
nousevat tulevaisuudes-
sa nousemaan tärkeäm-
miksi kuin fyysiset rat-
kaisut. Tärkeää on kysyä, 
pystyykö vanheneva vä-
estö pysymään kotikul-
millaan, vai joutuvatko 
he muuttamaan palvelui-
den perässä?” kysyi Tah-
vanainen. Tulevaisuuden 
suuntauksena Tahvanai-
nen näkee erilaisen tekno-
logian tulon asuntoihin ja 
muun muassa asuntolea-
singin, jossa asunon saisi 
täydellä palvelulla ilman 
omistamista. Tavallisim-
pien palveluiden mukaan 
voisi hänen mielestään 
hyvin ujuttaa muun mu-
assa etäterveyspalveluita 
ja vaikkapa oman alueen 
vahtipalvelun, jolla voi-
si seurata mitä lähinaa-
purustossa milloinkin 
tapahtuu.

Eu:n rooli 
suomen 
asunto-
politiikassa
Markku Tahvanainen paik-

kasi seminaarissa Timo Soi-

nia, joka joutui perumaan 

osallistumisensa. Aihe oli 

sama, mutta tyyli Tahvanai-

sen mielestä eri. ”Halusitte 

Soinin, mutta saitte tälläi-

sen harmaan byrokraatin”, 

vitsaili Tahvanainen ja veti 

vauhdikkaasti yhteen laajan 

aiheensa.
”Eurooppalaisittain suo-

messa on nykyään hyvin va-

rustellut asunnot. 60-luvulla 

pidimme perää, nyt olemme 

edelläkävijöitä. Asumisväljyys 

sen sijaan ei ole lisääntynyt 

yhtä paljon. Meillä on edel-

leen pienet asunnot ja vähän 

omakotiasumista.”
EU:n vaikutus suomalais-

ten asumiseen on lähinnä 

välillistä. Muun muassa al-

hainen korkotaso vaikuttaa 

siihen, mihin suomalaisilla 

on varaa asuntoa ostettaes-

sa. Tiukin säätely tulee ra-

kennus- ja energiasäännös-

ten kautta, jotka on tarkasti 

määritetty. 
”Tulevaisuudessa kohtaam-

me joukon yhteisiä haasteita 

Euroopassa. Väestö ikään-

tyy koko maanosassa ja myös 

asumisen tulee mukautua tä-
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Pintaraapaisu
Aluksi pyydän anteeksi lukijoilta, jotka vierastavat numeroita. 
Tässä jutussa faktatietojen osalta tukeudun Asumisen rahoi-
tus- ja kehittämiskeskuksen (ARA) johtaja Jarmo Lindenin ar-
tikkeliin (Peruste1/2010). Numeroita on jonkin verran.

Suomen perustuslaissa määritellään julkisen vallan tehtä-
väksi ”edistää jokaisen oikeutta asuntoon ja tukea asumisen 
omatoimista järjestämistä”. Julkiselta vallalta, valtiolta ja kun-
nilta, edellytetään siis vain tämän välttämättömyyden edistä-
mistä ja tukemista. Tämä ei VELVOITA mitään tahoa mihin-
kään. Näillä kun mennään, ollaan tilanteessa jossa on olemassa 
oikein juridinen oikeus kulloisillakin päättäjillä kätevästi dele-
goida koko asumiseen liittyvä problematiikka asuntoMARKKI-
NOIDEN kontolle. 

Tässä sitten ollaan koko ajan kansalaisen kodinOMISTUSi-
hanteen ja markkinavoimien kulloistenkin, usein ristiin mene-
vien intressien välisessä kauhun tasapainotilanteessa. Ja näi-
den toistuvien talouden kriisien, taantumien, lamojen maail-
massa tuo tasapaino tahtoo järkkyä hyvinkin herkästi. 

Suomen kaltaisessa omistusasuntovaltaisessa maassa asu-
misen suhdanteet (lue:maailmanmittaiset rahoitus- ym. mark-
kinoiden heilahtelut) järkkyvät kerkeästi heti kun maailmalta 
kuullaan jotakin talouden epävakeuteen liittyvää värähtelyä. On 
nimittäin niin, että Suomen niin sanotusta kansallisvarallisuu-
desta - joka on kokonaisuudessaan 580 miljardia euroa – 29 pro-
sentti, eli 170 miljardia euroa, on kiinni asuinrakennuksissa. 

Asumismuodottain asunnot jakautuvat niin, että noin kol-
mannes asunnoista on vuokra-asuntoja ja noin kaksi kolman-
nesta sitten omistusasuntoja. Vertailua varten haluan tähän 
laittaa edellämainitun artikkelin perusteella: omistusasunto-
valtaisimpia maita Euroopassa ovat Islannin ja Irlannin lisäksi 
eteläisen Euroopan katoliset maat, Kreikka, Italia, Portugali ja 
Espanja. Tästä voisi - jos olisi ilkeä - ruveta assosioimaan ja 
löytää jopa jotakin yhtäläisyyttä tämän nyt päällä olevan euron 
rappiotilan kanssa.

Suomalaisten asuntolainojen summa oli 2009 noin 71.5 mil-
jardia euroa, mitä voi verrata siihen, että Suomen valtion bud-
jetti kokonaisuudessaan on 53 miljardia. Tuo lainamassa on 
sitä luokkaa, että jos - ja kun - Euroopan keskuspankki nos-
taa ohjauskorkoa - ja tämän se tekee inflaation torjumisen pa-
kottamana – yhden prosentin nousu merkitsee asuntolainan 
korkovähennyksen myötä valtion kassaan noin 200 miljoonan 
lisävajetta. Tämä on melkoisen voimakas isku muutenkin huo-
nossa hapessa olevalle valtiontaloudelle. Taas vartailun helpot-
tamiseksi: SATA-komitea, siis tämä, sanoisin surullisen kuu-
luisa ”viisasten kerho” päätyi asumisen tukemisen kohdalta 12 
miljoonan euron lisäykseen asumistukeen. ”Sosiaalipoliittisesti 
verotuki kohdistuu valtaosin hyvätuloisiin, eli juuri päinvas-
toin kuin asumistuki”, kuten aiem-
min mainittu Jarmo Linden toteaa. 
Tilanteessa, jossa luonnonvoimain 
vääjättämyydellä ja pelottavuudella 
tuloerot maassa kasvavat, toivoisi jul-
kisen vallan haltijoilta, eli seuraavalta 
hallitukselta, armeliaampaa kohtelua 
jo valmiiksi nöyräksi kyykytettyä vä-
häosaista, siis köyhää kansan osaa 
kohtaan.

unto nikula
vantaa

Meneekö 
eurooppalainen 
projekti 
takapakkia?

Euroopan köyhyyden vastai-
nen verkosto EAPN on jul-
kaissut raportin talouskriisin 
vaikutuksista ja toipumiseen 
tähtäävistä toimenpiteistä. 
Raportti kysyy, kulkeeko eu-
rooppalainen projekti nyt 
taaksepäin? Siitä selviää, että 
hallitusten säästöpolitiikka ja 
keinot ovat tilanteeseen, jossa 
kriisin sosiaaliset vaikutukset 
pahenevat entisestään. 

EAPN:n mukaan yhteiskun-
nan köyhimmät jäsenet on nyt 

jätetty huomiotta niin kansal-
lisessa kuin Euroopan Unionin 
päätöksen teossa. Raportti myös 
vahvistaa sen, että kriin syynä oli 
sääntelyn puute ja yhä lisääntyvä 
epätasa-arvoisuus ja että nyt Eu-
roopan Unionin on palautettava 
eurooppalaisen projektin arvot ja 
EU2020 strategia, jotta kestävän 
sosiaalisen kehityksen tavoitteet 
voidaan säilyttää.

www.eapn.org

kadulle kuolleille 
istutettiin kirsikkapuu
Maaliskuun toinen päivä belgia-

lainen asunnottomien tiedo-
tus ja tukiorganisaatio, Les 
Morts de la Rue/Straatdo-
den (Kadulle kuolleet) järjes-
ti yhteiskristillisen muistoti-
laisuuden Brysselissä muis-
taakseen niitä 43 ulkona 
asunutta ihmistä, jotka kuo-
livat tuossa kaupungissa ka-
dulle vuoden 2010 aikana.

Seremonian jälkeen jär-
jestön jäsenet istuttivat ja-
panilaisen kirsikkapuun, 
elämän symbolin, joka muis-
tuttaa myös niistä karuista 
olosuhteista, joille kaduilla 
asuvat joutuvat altistumaan. 
Aivan kuin nyt istutettu 
kirsikkapuukin.

www.feantsa.org

Helsingin Lähiradiossa taajuudella 

100,3 Mhz

AsukAsliiton puolituntinen

Joka kuun ensimmäinen ja kolmas 
(uusinta) keskiviikko klo 17.30–18.00. 
Ohjelma kuuluu myös Helsingin naapuri 
kaupungeissa ja sitä kuunnellessa kannattaa 
pitää muistiinpanovälineet käden ulottuvilla, 
sillä ohjelmissa käsitellään monia asukkaiden 
arkipäivän ongelmia, joihin voi olla vaikea löytää 
ratkaisuja muualta.

Tervehdys,
olen tässä jo pitempään ihmetetellyt hallituksen puhei-
ta ja toiveita puolittaa tai jopa poistaa kokonaan asun-
nottomuus Suomesta. Kaavaillut toimenpiteet varmaan 
ovat asiallisia ja hyviä niiden kohdalla jotka ovat jo 
syrjäytyneitä.

Mutta miksi suljetaan silmät siltä tosiasialta että ko-
ko ajan tehtaillaan toisesta päästä lisää asunnottomia? 
Milloin saadaan takaisin jonkinlainen vuokrakatto? 

Jo nyt sosiaalisen tuotannon vuokrat ylittävät kaikki asumistuen ja 
toimeentulotuen normit. (vrt suurten yleishyödyllisten laitosten vuok-
rat / asumistuen enimmäismenot). Kaikilla näillä tahoilla toki löytyy 
ne muutamat edullisetkin kohteet, joita vilautellaan julkisuudessa jos 
vuokrista puhutaan.

Ei se kyllä riitä niitä satoja tuhansia vuokramaksajia lohduttamaan, 
että joskus tulevaisuudessa asumistukia ja toimeentulon enimmäismää-
riä tarkastetaan ja ehkä nostetaan parilla eurolla. Eikä se lohduta yh-
tään sitä ryhmää yksineläjiä, pariskuntia ja perheitä jotka maksavat 
vuokransa ihan itse. Syrjäytyminen ja ahdinko kolkuttaa monen kodin 
ovella. Jokavuotiset vuokrankorotukset painavat yhä suurempaa määrää 
ihmisiä aina vaan syvempään ja syvempään ahdinkoon.

Kaikenlaisia tukipaketteja ja elvytyspaketteja kaavaillaan monennä-
köisiin asioihin. Kuka osaisi rakentaa tukipaketin tavalliselle ihmiselle 
että hän voisi asua rauhassa, miettimättä jatkuvasti sitä mihin voisi 
muuttaa, että jäisi rahaa muuhunkin, vaikka ruokaan. Tosiasia on, et-
tä kaikki kiinteistönkulut nousevat ja kaikki vaikuttaa kaikkeen. Kyllä 
suomalaiset sen ymmärtävät, mutta tarkoittaako se sitä, että mitään ei 
ole siis tehtävissä?

Eduskunnan ja hallituksen pitäisi kai olla varustettuna ihmisillä joilla 
on viisautta järjestää valtion ja sen kansalaisten asioita. Eikö siellä ole 
ainuttakaan sielua joka osaisi ryhtyä keksimään ja kehittämään tähän 
asiaan jotakin muuta suuntaa, jotakin rohkeata jolla olisi pitkäaikaisia 
vaikutuksia.

Vai nostaako jokainen vain olkapäitään, että ei voi mitään, kallista on. 
Ja taas kasvaa toimeentulotukea hakevien määrä, mielenterveyshäiriöt, 
avioerot, päihteiden käyttö ym. Tämä ei sitten tule kai maksamaan yh-
teiskunnalle lisää?

Vuosittaiset vuokrankorotukset ovat yksi syy ihmisten jatkuvaan 
muuttoliikkeeseen, ei mennä niinkään työn perässä vaan halvemman 
asumisen. Tällainen muuttoliike luo levottomuutta. Sosiaalisen tuotan-
non alueet slummiutuvat, väki vaihtuu katkeamatta. Kukaan ei jaksa 
välittää ympäristöstä eikä ihmisistä, koska asunto on väliaikainen rat-
kaisu siinä, kun yritetään löytää edullisempaa vaihtoehtoa. Ja toisaalta 
taas nekin jotka muuttaisivat työn perässä, joutuvat toteamaan; töitä 
olisi, mutta ei silti varaa maksaa vuokraa.

Jo päiväkotienkin työntekijät puhuvat lisääntyvästä levottomuudes-
ta muuttojen vuoksi lapsien keskuudessa. Lapset joutuvat vaihtamaan 
koulua ja tarhaa, kaveripiiriään liian usein. Vuokrataloalueista katoaa 
ne viimeisetkin yhteisöllisyyden rippeet.

Asunnottomia ja syrjäytyneitä tulee tukea ja auttaa, mutta ei ole oi-
kein unohtaa niitä satoja tuhansia jotka omalla palkallaan, ilman mitään 
tukia yrittävät pysyä kiinni toimeentulossaan. Yrittävät säilyttää mie-
lenterveytensä ja raittiutensa, vaikka varmaan niin monella on käynyt 
mielessä että taidan luovuttaa ja lyödä hanskat tiskiin. 

Mutta toivotan hyvää jatkoa eri toten viisaille päättäjille joiden pöy-
dässä tuskin keskustellaan tyyliin; miten meidän perhe tästä kaikesta 
selviää ensi vuonna.

terveisin, 
vuokralainen 
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Autottomat talohankkeet 
etenevät
Pääkaupunkiseudulla on 
suunnitteilla useampia talo-
hankkeita joihin ei rakenneta 
pysäköintitiloja.

VVO:lla on suunnitelmat 
valmiina autottomien asuin-
talojen rakentamiseksi Hel-
singin Jätkäsaareen, Tikku-
rilaan aseman läheisyyteen 
sekä Keravalle. Helsingin Jät-
käsaaren hanke valmistuu 
ensimmäisenä. Talo valmis-
tuu kesällä vuonna 2013.

Nykyiset rakennusmäärä-
ykset vaativat tietyn määrän 
autopaikkoja, niinpä kaikki 
autottomat hankkeet toteu-
tetaan poikkeusluvilla. Uudet 
tavat toteuttaa asumista tun-
tuvat vaativan tuskallisen pit-
kiä valmisteluaikoja. 

Autopaikkojen poisjättämi-
nen säästää huomattavasti 
kustannuksia. Hankkeissa ei 

kuitenkaan pyritä edullisim-
piin vuokriin, joka on Asu-
kasliiton mielestä valitetta-
vaa. Pyrkimys on tuottaa laa-
dukkaampia asuntoja. Uu-
si kustannusrakenne antaa 
myös mahdollisuuden raken-
taa lukumääräisesti aiempaa 
enemmän pieniä asuntoja.

Myös yhteisiin tiloihin 
satsataan ”normaalitaloja” 
enemmän. Esimerkiksi ke-
sällä 2013 valmistuvassa Jät-
käsaaren kohteessa on omien 
parvekkeiden lisäksi yhteisiä 
terassitiloja ja polkupyörien 
säilytykseen on tulossa uu-
sia ratkaisuja.

Asukasliitto seuraa autot-
tomien talohankkeiden etene-
mistä jatkossakin.

erkki Matinlassi 
vantaa

Yhteisöllinen kerrostalo on yhteinen projekti 
”Tarkoituksemme on rakentaa 
yhteisöllinen kerrostalo Helsingin 
keskusta-alueelle, raideliiken-
neyhteyksien varrelle. Perustam-
me normaalin asunto-osakeyh-
tiön ja rakennamme talon, jos-
sa jokaisella asukkaalla on oma 
asuntonsa, mutta sen lisäksi ta-
lossa on yhteistiloja enemmän 
kuin tavallisissa kerrostaloissa. 
Jokaisella on oma yksityisyyten-
sä, mutta talo mahdollistaa yh-
dessäolon ja luontevan arkisen 
kanssakäymisen.” Näin kiteyttää 
Hem i Stan -yhdistys sen, mistä 
Malta-talon rakentamisessa on 
kysymys.

Yhdistys on lähtenyt luomaan 
yhteisöllistä kerrostaloa asetta-
malla ensin joukon kysymyskiä: 
Millainen on toimiva koti ja talo? 
Voiko asunto muuttua ihmisten 
ja perheiden elämäntilanteiden 
mukaan? 

Yhdistyksen aktiivi Salla Kor-
pela kertoo tarkemmin yhteisö-
talon ideasta. ”Olemme aivan ta-
vallisia helsinkiläisiä - enimmäk-
seen aika korkeasti koulutettuja 
palkansaajia: opettajia, lääkärei-
tä, arkkitehteja, toimittajia. Em-
mekä ole perustamassa mitään 
kommuunia, kuten myöskin on 
sanottu. Meillä ei ole yhteista-
loutta. Asukkailla on jokaisella 
omat yksityiset, täysin varustel-
lut asunnot ja niissä vapaus elää 
kuten haluavat. Yhteiset tilat ja 
niissä järjestettävä toiminta tu-
lee sen päälle mahdollisuutena. 
Taloa voisi ajatella pystyyn nos-
tettuna kylänä, jossa on nuoriso-
seuran talo saman katon alla. 
Taustalla ei ole mitään ideologi-
aa, vaan yhteisötalo on nähtävä 
ensi sijassa käytännöllisenä, ar-
jen elämää helpottavana ja pa-
rantavana järjestelynä.”

Talon ajatus on viehättänyt 
kahden vanhemman lapsiperhei-
tä, mutta myös yksinhuoltajia, 
sinkkuja ja ikääntyviä, jotka kai-
paavat arkeensa sosiaalisia suh-
teita ilman suuria järjestelyjä. 
”Onhan se nyt eri asia piipahtaa 
arkisesti naapuriin kahvikuppo-
selle kuin järjestää kovalla vai-
valla kyläilyjä”, havainnollistaa 
Korpela. ”Taloon muuttaa myös 

perhekuntia: sisaruksia, perheitä 
kolmessa polvessa, tätejä, serk-
kuja - kukin omaan asuntoonsa. 
Tämä helpottaa myös perheiden 
sisäistä huolenpitoa esimerkiksi 
ikääntyvistä ja lapsista.”

Suunnittelmat 
konkretisoituvat

Jätkäsaaren, osoitteeseen Väli-
merenkatu 13, on tulossa yhtei-
söllinen kerrostalo, joka on saa-
nut nimekseen Malta. Nimi viittaa 
yhtäältä siihen, että ilman seinä-
naapureita Välimerenkadun var-
rella kohoava talo on kuin Maltan 
saari ja toisaalta nimeen sisältyy 
kehotusmuotoinen verbi.

Yhteisöllisen kerrostalon ra-
kennuttaminen vaatii malttia! 
Talon on tarkoitus valmistua al-
kuvuodesta 2013.Hitas-taloon 
on tulossa noin 60 asuntoa ja 
niiden lisäksi yhteisötiloja katu-
kerrokseen ja ylimpään kerrok-
seen, kaksi liiketilaa, autopaik-
koja maan alle sekä piha-alue. 

Yhteisöllisissä tiloissa on tarkoi-
tus järjestää säännöllistä toimin-
taa. Rakennustyöt aloitettaneen 
vuonna 2011. 

Ennen töiden aloitusta taloon 
sitoutuneet muodostavat kes-
kenään asunto-osakeyhtiön, jo-
ka toimii rakennuttajana.Talon 
pääsuunnittelijana toimii Ark-
House/arkkitehti Pentti Kareo-
ja ja asukkailla on suuret mah-
dollisuudet vaikuttaa niin omien 
asuntojensa kuin yhteisten tilo-
jen suunnittelemiseen.

Talohankkeeseen mukaan 
pääsy edellyttää yhdistyksen jä-
senyyttä. Jäseneksi pääseminen 
puolestaan vaatii joko osallistu-
mista johonkin tilaisuuteen tai 
hallituksen jäsenen haastattelua, 
sekä jäsenhakemuslomakkeiden 
täyttämistä ja palauttamista. 

Korpelan mukaan asuntojen 
hinnat eivät tule paljon normaalia 
halvemmiksi, mutta rahalle saa 
enemmän vastinetta. ”Asuntojen 
hinnat ovat normaalia hitas-luok-
kaa, mutta saamme rahallamme 
paljon enemmän. Asumiskustan-

nukset tulevat olemaan jonkin 
verran tällä hetkellä rakennet-
tavia hitaksia halvempia, kos-
ka näillä näkymin saamme osan 
lämmöstä maalämpönä ja meille 
tulee liiketiloja, jotka vuokrataan 
pois. Lisäksi toteutamme tulevia 
energianormeja etuajassa.”

Tilanne talohankkeessa on 
huhtikuun lopussa se, että vielä 
kymmenkunta asuntoa on varaa-
matta, mutta tilanne elää koko 
ajan. Seuraavia kohteita aletaan 
miettiä sitten, kun tämä ensim-
mäinen on päässyt riittävän pit-
källe toteutusvaiheeseen ja kun 
on saatu riittävästi kokemusta ja 
malli on ikään kuin kertaalleen 
kunnolla testattu. 

Kiinnostuneiden kannattaa 
vielä ilmoittautua jonoon, sillä 
sieltä haetaan uudet osallistu-
jat mahdollisten peruuntuvien 
tilalle. 

Yhdistyksen kotisivut osoitteessa 
www. hemistan.fi
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Ympäristö-
ministeriö avasi 
korjaustieto.fi 
tietopakin

Korjausrakentaminen kos-
kettaa yhä useampaa oma-
kotitalon omistajaa, talo-
yhtiötä ja asukasta. Kasva-
vaan tiedontarpeeseen tuo 
apua ympäristöministeriön 
uusi verkkopalvelu www.
korjaustieto.fi.

Ympäristöministeriön uu-
si verkkopalvelu on kiinteis-
tönpidon sähköinen työka-
lupakki ja ovi luotettavaan 
korjaustietoon.

”Kyselymme kertoo kiin-
teistönomistajien suhtau-
tuvan verrattain myöntei-
sesti korjaamiseen ja hyvän 
ylläpidon nähdään lisää-
vän asunnon arvoa. Inter-
net on asunnon- ja kiinteis-
tönomistajan tärkein tiedon 
lähde, mutta haasteeksi 
koetaan tiedon luotetta-
vuus. Korjaustieto.fi:n kat-
tava sisältö on asiantunti-
joiden ja viranomaisten yh-
dessä tuottama”, palvelusta 
vastaava yliarkkitehti Harri 
Hakaste kertoo.

Uusi palvelu on avautu-
nut osoitteessa www.kor-
jaustieto.fi. Se tarjoaa mo-
nipuolista, luotettavaa, 
ei-kaupallista tietoa sekä 
yksityisille kuluttajille et-
tä ammattilaisille. Palvelua 
kehitetään edelleen käyttä-
jien antaman palautteen ja 
toiveiden perusteella.

www.korjaustieto.fi
www.ymparistoministerio.fi

VAV:n 
asumisoikeusasunnot 
TA-Asumisoikeudelle

Suomen perinteisten asumismuo-
tojen rinnalle kopioitiin 1990-lu-
vun alussa Ruotsista asumisoike-
usasuntomalli. Suomessa tämän 
asumismuodon sovellus on jon-
kin verran toisenlainen. Asumis-
oikeusjärjestelmästä kyllä sääde-
tään jossakin määrin laeiella.

Asumisen rahoittamis- ja ke-
hittämiskeskus (ARA) asettaa 
tiettyjä reunaehtoja, kuten tontti-
maan hinnan paikkakunnittain, 
valvoo rakentamiskustannuksia, 
rakentamisen laatua, yms. Asu-
misoikeusasuntoyhtiön on olta-
va ns. yleishyödyllinen ja voittoa 
tuottamaton taho. Asumisoike-
usasuminen on sikäli turvattua, 
ettei kokoajan tarvitse pelätä 
asunnosta irtisanomista. Ongel-
ma vain on tässäkin asumismuo-
dossa jatkuva asumiskustannus-
ten nousu.

Kuukausittainen asumiskulu 
ei pienene pääomakulujen las-
kiessa. Asunto-osakekohtainen 

vastike ei laske, kuten omistusa-
sujalla, kun laina tulee loppuun-
maksetuksi ja asunnon voi aja-
tella olevan  oman, velattoman, 
asunnon. 

Asumisoikeusjärjestemässä 
pääomakulujen ja remonttiku-
lujen taakka jakautuu ns. pää-
omakulujen tasauksen jyvityksen 
kautta kaikkien saman yhtiön 
asunnoissa asuvien asukkaiden 
kesken. Tämä olikin perustelu 
kun alkuvuodesta Vantaan kau-
pungin omistama VAV Asumisoi-
keus OY myytiin TA-asumisoike-
us OY:lle. Uusi omistaja on valta-
kunnallinen toimija. Kaupan yksi 
perustelu oli, että VAV Asumisoi-
keus Oy on liian pieni yhtiö (523 
asuntoa) vastaamaan asuntokan-
nan vanhenemisen myötä kasva-
vista korjaus- ym. kuluista. 

Kaupan myötä eivät vastik-
keet muuttuneet ja isommalla 
yhtiöllä (yli 6000 as.) on parem-
mat resurssit vastata sitten jos-
kus myöhemmin vääjäämättä 
tulevista, isoistakin remosteista. 
Voisi kyllä olettaa, että isolla yh-
tiöllä on vastaavasti myös enem-
män remontoitavaa. Mutta se pe-
rustelu, jota VAV käytti tämänkin 

kevään vastiketta korottaessaan, 
eli pääomakulujen kasvu inflaa-
tion ja korkojen nousun vuoksi ei 
pidä paikkaansa siinä mielessä, 
että samojen talouden heilahtelu-
jen alaisia ovat muutkin vastaa-
vat asuntosakeyhtiöt. 

Kun ARA määrittelee kunkin 
uuden rakennettavan kohteen 
tonttimaalle paikkakunnan kes-
kimääräisten hintojen mukaan 
katon, ei tämä asumismuoto 
ole juurikaan lyhyellä, eikä var-
sinkaan pitkällä tarkastelujak-
solla oleellisesti muita asumis-
muotoja edullisempaa. Jos siis 
asuinrakennuksen perustamis-
kustannukset ovat jollakin paik-
kakunnalla korkeat, heijastuu 
se myös asunnosta perittävään 
neliöhintaan.

VATT:n ekonomistin Antti Moi-
sion mukaan ”Maankäyttö ja asu-
minen liittyvät niin olennaisesti 
paikkakunnan tulopohjaan,ettei 
näitä tehtäviä pitäisi kokonaan 
irroittaa kuntien päätösvallata.” 
Pieni voisikin olla tässäkin asias-
sa loppujen lopuksi kauniinpaa.

unto nikula
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HÖLYNPÖLYÄ,On silkkaa

että nallet ovat vain lapsia varten
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Anteeksi mitä?

Kun vakuutukset ovat kunnossa, niiden antama turva seuraa rakkaan 
pehmonallen lailla sinua ja perhettäsi kaikkialle – ajattelitpa asiaa tai et. 
Hoida siis koko perheesi vakuutukset kerralla kuntoon meillä. Hymyile, olet Turvassa

Olemme asiakkaidemme omistama suomalainen vakuutusyhtiö.
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Löydä vuokrakotisi.

www.vvo.fi

Kesän paras tanssipaikka!
Tanssikursseja pääsylipun hinnalla!

TANSSIA: ke 20–00.30  • pe 20–01 • su 17–22

Asuminen ja yhteiskunta

Perinteisen Asukas- ja Talotoimikuntien tapaamisen 

20. juhlavuotisseminaari 
ikaalisten kylpylä 29.-30.10.2011

Teemana Asumisen muutokset 20 vuoden ajalla 
- Mikä muuttui? Mikä on uutta?

Kokouspakettihintaan sisältyvät majoitus, ruokailut, 
kahvit, osallistumismaksut ja kylpyläpalvelut.
Majoitus kahden hengen huoneessa 220€ / henkilö
Majoitus yhden hengen huoneessa 260€ / henkilö
Ilman majoitusta 135€ / henkilö (ei illallista)

Asukasliitto ry järjestää edullisen yhteiskuljetuksen 
välille Helsinki – Ikaalinen – Helsinki. 

ilmoittautumiset ja lisätiedot: 
asukasliitto@asukasliitto.fi
Pertti Villo p. 040 742 50 33

Logon fontti:
gill sans, plain.

ASUKASLIITON PUHELINNEUVONTA
0600 97272 puhelun hinta on 1,67 e/min + pvm
Asumisalan neuvontaa vuokra-, omistus-, osaomistus- ja asumisoikeusasioissa.
Puhelinneuvonta on jäsenille kuuluva etuoikeus normaaleilla puhelinverkkohinnoilla. 
Jäsenten oma neuvontapuhelin  050 3391150.

Arkisin kello 10-14


